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Sodelovanje PEKO - AFIS
Na zasedanju 24. 12. 

1970 je delavski svet odo
bri). pristop našega pod
jetja k firmi AFIS Pirma
sens Zahodna Nemčija 
in pooblastil odbor za 
gospodarjenje, da sprem
lja pripravo in podpis 
pogodbe. Dne 9. avgusta 
1972 je bila pogodba po 
pisana in izdelan predlog 
za registracijo vstopa na
šega podjetja k firmi 
AFIS. Do tega dne je 
podjetje poslovalo kot 
družba z omejeno zavezo, 
z našim pristopom pa se 
je spremenilo v koman- 
ditno družbo.

Strokovni časopis Schuh 
Wirschaft, ki izhaja v Franik- 
furtu, je 17. avgusta 1972 ob
javil obsežno reportažo o na
šem sodelovanju s firmo 
AFIS in o uveljavljanju iz
delkov firme PEKO na za- 
hodmonemškem tržišču. Pre
pričani smo, da člane kolek
tiva reportaža zanima in jo 
zato v izvlečku objavljamo v 
Čevljarju.

Na začetlku dopisnik repor
taže ugotavlja, da se je so
delovanje med firmama AFIS 
in PEKO pričelo v letu 1969. 
Na začetku ni šlo brez težav,

ker niti AFIS niti PEKO na 
zahodu nista bila poznana. 
V razmeroma kratkem času 
je g. Horstu in Schmidtu, ki 
veljata kot dobra strokovnja
ka in poznavalca zahodnih 
tržnih razmer, uspelo nem
škim kupcem prikazati pod
jetje PEKO kot eno najbolj
ših, najsodobnejših in najso- 
lidnejšdh jugoslovanskih pro
izvajalcev modne ženske in 
moške obutve. Promet je iz 
sezone v sezono naraščal in 
bo v prihodnjem letu dosegel 
in presegel milijon parov.

Firma AFIS je bila ustanov
ljena z namenom, da posre
duje nemškim kupcem kva
litetno in modno obutev iz 
raznih virov, ne samo naših. 
Že po kratkem sodelovanju 
se je izlkazalo, da bi šel 
AFIS v tem primeru po poti 
navadnih importerjev in gro
sistov brez pravega trdnega 
dolgoročnega poslovnega kon
cepta. Zato zasledimo še pred 
podpisom družbene pogodbe 
komercialne spremembe, v 
katerih se predvideva naše 
podjetje kot izključni doba
vitelj oziroma posredovalec 
jugoslovanske obutve na za- 
hodno-nemški. trg. AFIS je ta
ko postal podaljšana roka 
naše proizvodnje na inozem
skem trgu, približno to, kar 
predstavljajo naše lastne tr

govine na jugoslovanskem tr
gu. Tako sodelovanje nujno 
narekuje skupno kreiranje 
zahtevnih sezonskih kolekcij, 
skupno obdelavo naročil in 
veliko prizadevanja za pravo
časno in kvalitetno izdobavo 
naročene obutve.

Dopisnik reportaže poudar
ja, da sta se v primeru PEKO 
— AFIS našla dva partnerja, 
ki imata vse pogoje za solid
no in trajno sodelovanje, 
Strokovne in tehnološke spo
sobnosti PEKA na eni in ko
mercialna prizadevanja in 
uspehi na drugi strani so 
najboljša garancija temu so

delovanju. Oba partnerja se 
zavedata, da obstajajo vsi po
goji za sta ta) povečevanje 
blagovnih izmenjav s tem, da 
PEKO sam in prek svojih 
trajnih, solidnih kooperantov 
organizira rast proizvodnje, 
AFIS pa razširja tržišče v 
Nemčiji in v drugih državah 
EGS.

Priprave 
na sezono 
Pomlad - 

poletje 73
čeprav se je letošnja 

letna sezona šele dobro 
končala, v naših priprav
ljalnih službah že mislijo 
na novo poletje. Pa ne, 
kam bodo šli na dopust, 
temveč kako najboljše pri
praviti proizvodnjo za 
uspešen start v novi po- 
mladansko-poletni sezoni.

V mesecu avgustu smo 
v sodelovanju z Afisom 
pripravili novo kolekcijo, 
ki je bila že predložena 
večjim kupcem z Zahodni 
Nemčiji, te dni pa na Düs- 
seldorfškem sejmu. Vsi, 
ki so jo videli so bili pri
jetno presenečeni.

Našim poslovodjem smo 
jo razširjeno z nekaterimi 
tipi obutve, ki jih izdelu
jemo samo za domače tr
žišče in obutvijo naših ko
operantov in z uvoza, po
kazali v hotelu Bor v 
Preddvoru v dneh od 28.
8. do 19. 9. Kolekcija je 
bila sprejeta z velikim 
navdušenjem, saj so vsi 
poslovodje izjavili, da je 
izredno lepa in sestavlje
na tako, da bo prav goto
vo tudi dobro sprejeta pri 
naših potrošnikih. Uspeš
nost kolekcije se vidi v 
danih naročilih, saj so to
likšna, da se bomo morali 
skupaj s kooperanti zelo 
potruditi, da bomo pravo
časno in kvalitetno reali- 
(Nadaljevanje na 6. strani)

Janko Rozman

Pomoč bolnim 
članom sindikata

TRŽIČ, 22. sept. — Tovarno obutve Peko Tržič je obiskala gospodarska delegacija Nemške 
demokratične republike, ki jo je vodil minister za lahko industrijo Johannes Wittik. Delegaci
ja je prišla v našo državo na povabilo ZIS, zanima pa se predvsem za možnosti tesnejšega 
gospodarskega sodelovanja čevljarske, tekstilne, lesne in papirne industrije obeh držav.

že v preteklih letih je sin
dikalna organizacija dajala 
skromno finančno pomoč svo- 
jim bolnim članom, v glav
nem tistim, ki so baiovali 
dalj časa. Vendar je bila ta 
pomoč kar pavšalna in izpla- 
čevana vsako leto za nazaj. 
V zadnjem letu smo s to 
prakso prekinili. IO OOS je 
na osnovni razpravi o tej za
devi prišel do zaključka, da 
taka oblika dajanja pomoči 
ni najbolj primerna in naj
večkrat ne doseže svojega na
mena, kajti pomoči je naj
bolj potreben vsak takrat, ko 
je bolan, saj prav bolezen
običajno povzroči večje ma
terialne izdatke, ki brez dvo. 
ma prizadenejo vsak družin
ski proračun. Poleg tega pa 
je potreba po finančni pomo
či pri posameznih članih do
kaj različna z ozirom na nji
hove socialne razmere, v ka
terih živijo. Vse navedeno pa 
pri dosedanji obliki dajanja 
pomoči ni bilo dosti upošte
vano.

Zato je IO OOS v sodelova
nju s socialno delavko sprejel 
sklep, da se v bodoče pristo
pi k dajanju finančne pomoči 
na osnovi določenih kriteri
jev, po katerih bo upoštevano 
socialno stanje posameznika. 
Zaradi tega bo višina posa
meznih finančnih pomoči, pa 
čeprav skromnih, različna. V 
bodoče se bomo prizadevali, 
da bomo redno spremljali 
obolelost članov sindikata in 
na osnovi že omenjenih krite
rijev nudili finančno pomoč 
vsem bolnikom, ki bodo bo- 
Iovali dalj kot en mesec. Da 
ne bi prišlo do nepotrebnih 
negodovanj, moram pojasniti 
še to, da bo sindikalna or
ganizacija začela z izplačeva
njem pomoči vsem tistim, ki 
so bili na dan 1. 9. 1972 več 
kot en mesec v bolniškem 
staležu.

Upamo, da bo ta odločitev 
IO OOS naletela na ugoden 
odmev med članstvom sindi
kata.

Marjan Markič



Sklepi 5. zasedanja 
delavskega sveta

— Potrdil je poročilo o re
zultatih poslovanja podjetja 
za I. poleitje 1972 ter infor
macijo o poslovanju v mese
cu juliju in predvidenih re
zultatih za avgust 1972.

— Sprejel je informacijo o 
uporabi sredstev za investici
je in v zvezi s tem sikflenil, 
da o tej problematiki raz
pravljata investicijska komi
sija in odbor za gospodarje
nje ter na prihodnjem zase
danju o tem poročata delav
skemu svetu.

— Do enega prihodnjih za
sedanj naj se pripravi poro
čilo o možnosti popravka 
osebnih dohodkov glede na 
rezultate poslovanja po sta
nju 30. 9. 1972.

— SO Tržič se glede na po
slovanje rezultate v I. pollet
ju  1972 nakaže še II. polovica 
zmeska prispevka za negospo
darske investicije in kritje 
splošno-družbenih potreb v 
občini za leto 1972.

— Sprejel je poročilo o 
podpisu pogodbe s firmo 
AFIS, Pirmasens, ki je prek 
notarskega zapisa vnesena 
tudi v register trgovskih pod
jetij ZRN.

— Za ureditev evt. potreb
ne garancije o zagotovitvi 
sredstev za vračilo glavnice s 
strani Ljubljanske banke po
oblašča delavski svet glavne
ga direktorja tov. Jožeta Do
lenca.

— Delavski svet daje pri
znanje vodstvu in vodilnim 
uslužbencem podjetja za 
uspešno opravljeno delo v 
zvezi s sklenitvijo pogodbe s 
firmo AFIS Pirmasens.

— Soglasno je potrdil pred
log sprememb in dopolnitev 
POD, ki so bile v javni raz
pravi od 15. 8. 1972, z veljav
nostjo 1. 9. 1972.

— Glede pripombe tov. Za
letel Antona na oceno delov
nega mesta »preddelavec in 
urejevalec strojev v plastiki« 
v primerjavi z delovnim me
stom »samostojni orodjar« 
naj odgovorna služba izdela 
primerjalno analizo ocene teh 
delovnih mest ter o tem po
roča na prihodnjem zaseda
nju.

— Soglasno je potrdil pred
log odbora za zadeve združe
nega dela za spremembo 11.
12. in 13. člena oloka o višini 
povračil potnih in drugih 
stroškov, z veljavnostjo 1. 9. 
1972.

— Na predlog odbora za go
spodarjenje je delavski svet 
potrdil prevzem pokrovitelj
stva prireditve »šuštarske ne
delje« v Tržiču, kar velja do 
evt. preklica tudi za nasled
nja leta.

— Za prireditev v letoš
njem letu je odobril plačilo 
zneska V višini 25.000,00 din, 
poleg tega pa je za pomoč 
pri obnovitvi zbirke za raz
stavo zgodovine usnjarstva in

čebelarstva v Tržiču odobril 
znesek v višini 9.600,00 din.

— Na predlog odbora za za
deve združenega dela je de
lavski svet sklenil, da se pri
zadetemu prebivalstvu ob po
plavah v Pomurju odobril fi
nančno pomoč v višini 2 % 
mesečnih OD zaposlenih v 
tovarni in poslovalnicah SR 
Slovenije. Po enakem ključu 
se priznana finančna pomoč 
tudi za prizadeta območja v 
ostalih republikah (2 % od 
mesečnih OD zaposlenih v po
slovalnicah posameznih re
publik). Sredstva se izplaču
jejo iz sklada skupne porabe.

— Za gradnjo nove stavbe 
Ekonomske fakultete v Ljub
ljani je odobril prispevek v 
višini 50.000,00 din bruto iz 
sklada Skupne porabe. Naj
ugodnejšo obliko načina iz
plačila naj zagotovi finančni 
seiktor.

— Potrdil je podpis pogod
be o ustanovitvi Ljubljanske 
banke, s katero prevzame 
podjetje riziko za poslovanje 
banke in pridobi pravico ude
ležbe na dobičku banke. Za 
podpisnika pogodbe je po
oblastil glavnega direktorja 
tov. Jožeta Dolenca.

— Soglasno in brez pri
pomb je sprejel poročilo o 
poslovanju podjetja TRIO Tr
žič v I. polletju 1972.

— Zaradi prenehanja delov
nega razmerja v našem pod
jetju je delavski svet razrešil 
članstva v delavskem svetu 
tovarišici:

— Košir Ido iz oddelka 
540 in
— Bečan Marijo iz od
delka 511.

V zvezi s tem je razpisal 
nadomestne volitve novih čla
nov v DS v oddelkih 511 in 
540.

Imenoval je volilno komisi
jo:

Predsednik: Hlebš Francka, 
korespondent; člani: Gregorc 
Ivan, mojster, Hladnik Mari
ja, ref. za domačo prodajo, 
Hvalica Slavko, direktor spl. 
sektorja, Umek Vera, tajnik; 
in komisijo za sestavo volil
nih imenikov:

Predsednik: Horžen, ref. za 
delovna razmerja; člana: Zu
pan Jožica, referent personal
ne evidence, Praprotnik Mari
ca, referent personalne evi
dence.

— Na predlog odbora za 
gospodarjenje je zaradi pre
nehanja delovnega razmerja 
razrešil članstva v odboru za 
gospodarjenje tovarišico Be
čan. Marijo iz odd. 511 in na 
predlog komisije za kadrov
ska in socialna vprašanja v 
prodajni mreži izvolil za no
vega člana odbora za gospo
darjenje tov. Jagodič Egidijo 
— poslovodjo poslovalnice 
Ljubljana I.

— V zvezi z ugotovitvijo še 
razpoložljivih sredstev za sta

novanjska posojila je na 
predlog komisije za kadrov
ska in socialna vprašanja to
varne po izrednem postopku 
odobril stanovanjsko posojilo 
naslednjim prosilcem:

a) blokovna gradnja:
Teran Anka za 2- sobno sta
novanje 50 %
Zupan Peter za 2-sobno sta
novanje 50%
Meglič Marija za 2-sobno sta
novanje 85 %
Sedej Viktor za 2-sobno sta
novanje 50 %
Rnaflič Milena za 3-sobno sta
novanje 50 %
Duh Štefan za 3-sobno sta
novanje 85 %
Podakar Slavka za 2-sobno 
stanovanje 50 %
Eigner Marija za 2-sobno sta
novanje 50%
Pivk Andrej za 2-sobno sta
novanje 50 %

b) dodatne prošnje k odo
brenemu kreditu v 'letu 1971 
zaradi podražitve stanovanj 
za 11 %:

Meglič Vinko, Novak Stan
ko, Horvat Boris, Stritih Met
ka, Pinoza Silva, Papov Janez.

Odobren kredit v višini raz
like od prihranka z namen-

To je že trinajsti katalog, 
ki ga je izdala naša tovarna 
in v katerem prikazuje našo 
obutev. Katalog za sezono je
sen — zima 72/73 je natisnila 
tiskarna Gorenjski tisk v 
Kranju v 10.000 izvodih. Od 
tega bodo 7.000 katalogov po
slali po raznih naslovih po 
vsej Jugoslaviji, 2000 jih bo
do razdelili po naših poslo-

skim varčevanjem do vred
nosti stanovanja:

Švab Ana (upoik.), Hafner 
Ana.

c) individualna gradnja:
Kajžer Ana, Pretnar Mirko,

Blažič Jožefa, Lausegar Mil
ka, Knific Janez, Zajc Ana.

d) .iz sredstev za strokov
njake:

Korošec Jurij 20.000,00 din.
Do prihodnjega zasedanja 

naj odgovorne službe pripra
vijo osnutek odloka o spre
membi kriterijev za pridobi
tev pravice do stanovanjskih 
posojil, ki jih daje naše pod
jetje.

— Sprejel je poročilo o pri
pravah na proslavo 70-tetnice 
obstoja odjatja.

DS je potrdil predlog 
tehničnega sektorja, da 
se v letu 1973 določi ko
lektivno dopust kot sledi:

a) 1 dan 30. 4. 1973 in 
2 dni ob majskih prazni
kih 1973

b) 12 obratovalnih dni 
v juliju (14. do 31. 7. 
1973)

c) 1 dan 31. 12. 1973.

valnicah, 1000 pa jih bo osta
lo za potrebe tovarne same. 
Katalog je podoben lanske
mu, prikazuje pa 83 modelov 
obutve za jesen in zimi 72/73. 
Posnetki za katalog so na
pravljeni v naravi, diapoziti
ve pa bodo uporabljali tudi 
za barvne oglase v revijah.

Po izjavah naših in drugih 
strokovnjakov, je katalog ze
lo uspel.

Marija Merhar 
petdesetletnica

Če človek že enkrat pre
živi pol stoletja, je to za 
vsakega brez dvoma po
memben jubilej. Tak jubi
lej je 7. septembra praz
novala tovarišica Marija 
Merhar, zaposlena na de
lovnem mestu referent za 
nagrajevanje.

Jubilantka je bila roje
na v Tržiču, kot hčer
ka čevljarskega mojstra. 
Osnovno in meščansko šo. 
lo je obiskovala in tudi 
uspešno zaključila v svo
jem rojstnem kraju, na
kar je zaključila še enolet
ni trgovski tečaj pri tr
govskem učnem zavodu v 
Ljubljani. Svojo prvo za
poslitev je nastopila v le
tu 1940 pri tedanji tvrrdki 
»Kajetan Ahačič« v Tržiču.

že v času NOB se je 
vključila v narodno osvo
bodilno gibanje, kot aktiv
na članica AFŽ in OF.

Po osvoboditvi se je 
1. 8. 1945 zaposlila v na

šem podjetju, kjer je ne
prekinjeno ostala do da
nes. Vse doslej je oprav
ljala delo na različnih de
lovnih mestih, v glavnem 
vse v finančnem sektorju, 
na sedanjem delovnem 
mestu pa se nahaja od 
12. 8. 1970 dalje.

Iz teh nekaj, pa čeprav 
skopih besed, je razvidno, 
da tovarišici Mariji vse 
dosedanje življenje ni bi
lo postlano s cvetjem in 
da je morala preboleti 
prenekatere bridke trenut
ke kot žena in mati.

Prepričan sem, da delim 
mnenje celotne delovne 
skupnosti, če ji ob njenem 
jubileju zaželimo še na 
mnoga leta srečnega živ
ljenja in osebnega zado
voljstva v njenem družin
skem krogu kot tudi v 
okviru naše delovne skup
nosti.

Marjan Markič

»čevljar« glasilo delovne skupnosti tovarne obutve 
»Peko« — Ureja uredniški odbor: Bedina Edi (predsed
nik), Hvalica Slavko (namestnik), Ahačič Niko, Eržen 
Mirjana, Godnov Vera, Ivnik Branko, Jerebič Slava, 
Meglič Milka, Podgoršek Anton. — Glavni in odgovorni 
urednik Niko Ahačič. — Naslov uredništva: Peko Tržič 
64 290. Telefon 70 260, int. 208 — Tisk: ČP Gorenjski tisk 
Kranj v 2600 izvodih — Izhaja vsakega 27. v mesecu. 
List dobijo člani delovne skupnosti brezplačno.

Izšel je katalog 
Jesen-zima 72-73



Poslovalnica Ljubljana III.
Letos preko 1 m ilijarde starih  dinarjev prometa!

V Ljubljani imamo kar 
5 naših poslovalnic. Naj
večja po prometu je 
Ljubljana III na Mikloši
čevi cesti. Ta je na tret
jem mestu v naši trgov
ski mreži, takoj za Zagre

bom I in Beogradom II. 
Letošnji plan prodaje 
imajo za 9,00 milijonov 
dinarjev, lani pa so do
segli za 8,88 milijona di
narjev prometa. Posi 
vodja Janez Zaletel, je

dejal, da bodo letos plan 
presegli za več kot en mi
lijon dinarjev in bodo 
tako presegli milijardo 
starih dinarjev prometa. 
To naj bi se zgodilo ne
kje med 10. in 15. decent

Izreden uspeh je posloval
nica dosegla letos junija, ko 
so prodali kar za 1,28 milijo
na dinarjev obutve, saj so 
Jani v tem mesecu prodali le 
za 0,63 milijona din. Za sep
tember, (kd je tudi zelo uspe
šen, pa pričakujejo za 1,05 
milijona realizacije.

V poslovalnici je 17 zapo
slenih, od tega 12 redno, ima
jo pa še pet vajenk. Poslo
vodja je, kot sem že omenil, 
Janez Zaletel, njegova namest
nica je Marija Solar; proda
jajo pa: Alojzija Štepec, Mar
tina Šinkovec. Stanka Čurin, 
Božidara Gorenc, Sonja La
jovic, Darinka Srečnik, Mari-

JANEZ ZALETEL — po
slovodja

Največji problem pri 
nas je pomanjkanje pro
stora, tako prodajnega, 
kot skladiščnega. Ko sem 
prišel v to poslovalnico 1*. 
ta 1965, smo tisto leto 
prodali 40.000 parov, letos 
pa jih bomo prek 90.000, 
toda prostor je ravno tako 
ko velik kot je bil takrat.

Sicer pa sem z delom 
zelo zadovoljen, saj se do
bro razumemo, tako tu v 
poslovalnici, tako s tistimi 
v tovarni, s katerimi sode
lujem. Tudi z osebnim do
hodkom sem kar zadovo
ljen, čeprav imajo v kon
kurenčnih podjetjih mogo- 
:e kakšen dinar več pri

‘ebnih dohodkih. Toda 
zavedam se, da je potreb
no misliti, tudi na jutri, 
saj mi ni vseeno, kakšno 
bo stanje v tovarni čez ne
kaj let.

ca je v bližini), in se mimo
grede oglasijo v poslovalnici. 
Seveda pa imajo tudi veliko 
stalnih kupcev. Poslovalnica 
je odprta neprekinjeno od 
8.—12. ure. Zanimivo je to, da 
je to naša prva poslovalnica, 
ki je imela uvedeno non
stop poslovanje.

Z reklamacijami nimajo 
težav, saj jih nimajo veliko, 
zlasti pa ni masovnih rekla
macij.

Prodajajo tudi precej gu
mijaste obutve, saj menijo, 
če bo kupec pri njih našel 
cenejšo obutev, bo tja prišel 
tudi takrat, ko bo kupoval 
dražjo.

Edini- večji problem, s ka
tera se srečujejo v poslo
valnici Ljubljana III, je po
manjkanje prostora in to ta
ko prodajnega, kot skladišč
nega. Upajo, da bodo prihod
nje leto poslovalnico delno 
adaptirali, talko da bodo pre
šli na prodajo v boksih. Tako 
bodo lahko za 50—60 % po
večali zalogo v sami prodajal
ni, saj sedaj ne morejo imeti 
v prodajalni vseh modelov 
oziroma številk zaradi široke
ga asortimana oziroma zaradi 
premajhnega prostora.

N. A.
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ADAPTIRANA POSLOVALNICA »PEKO« II NA REKI

Slavnostni nagovor predsednika DS tov. Benedičiča je pri
sotnim oznanil, da je najdaljša adaptacija med našimi filiala
mi navkljub vsemu končana. Trajala je namreč kar sedem 
mesecev.

Dobili smo še en sodoben, odlično opremljen lokal, katere
mu na Reki ni para: modro-bela kombinacija opreme, tlakov 
in svetil izžareva čistost oblik in barv ter harmonira z mehki
mi loki belega istrskega kamna na fasadi.

Reka sama pa je pridobila še eno trgovino v nizu majhnih 
trgovinic, ki so tako nujno potrebne vsakdanjemu življenju 
slikovitih primorskih mest.

Letos gredo vsi modeli do
bro v promet, je povedal tov. 
Zaletel, tako moški, kat žen
ski. Pravi, da je prišla kolek
cija pravočasno na trg, se 
pravi, prej kat pri konkuren
ci. »Vedno smo bili prvi in 
upam, da bomo tudi vna
prej,« je deja-l tov. Zaletel. 
Pri ženskih čevljih je naj
večje povpraševanje po mo
delih EMA, pri moških pa po 
NORMANU in ERIKU (poly- 
uretan podplat).

Tov. Zaletel je dejal, da je 
zelo zadovoljen s kolekcijo 
Pomiad-poletje 73.

Včasih so imeli veliko kup
cev s podeželja, to je bilo 
takrat, ko je Peko izdeloval 
bolj standardno obutev. Se
daj že prevladujejo mestni 
kupci, več pa je med njimi 
mladine. Še vedno je veliko 
zunanjih kupcev, ki potujejo 
na železniško in na avtobu
sno postajo (naša poslovalni-

ja Topolovšek, Marija Kropiv- 
šek in Nevenka Zupančič; 
blagajničarka pa je Otiliija 
Dolinšek.

Večina personala, to je 
oikrog polovice, se je izučila 
v njihovi poslovalnici. Fiuk- 
tuacije ne poznajo.

Trg v Ljubljani je z obut
vijo precej zasičen (saj je 
samo naših poslovalnic kar 
5). Lani je bila naša posloval
nica Ljubljana III po prome
tu na prvem mestu v Ljub
ljani, letos pa jih bo verjetno 
Borovo prehitel. Promet v tej 
naši poslovalnici je v zadnjih 
letih zelo hitro naraščal:

1964
1965
1966
1967
1968
1969
1970
1971

1,52 milijona 
2,24 milijona 
2,90 milijona 
3,21 milijona 
4,79 milijona 
5,60 milijona 
6,58 milijona 
8,88 milijona

MARIJA SOLAR — na
mestnik poslovodje 

V tej poslovalnici sem 
že od leta 1948. Takrat je 
bilo veliko manj prometa 
kot ga je sedaj. Res, pro
met se je v zadnjem času 
veliko povečal. S kupci 
sem kar zadovoljna in z 
njimi ni težav. Res so tu 
pa tam kakšne izjeme, ki 
včasih zahtevajo kaj ne
mogočega, toda teh je 
malo. Zadnja leta delam 
največ v blagajni. Sicer pa 
se v naši poslovalnici res 
dobro razumemo in smo 
vsi zadovoljni, saj lahko 
vprašate tudi druge. Tudi 
z osebnim dohodkom sem 
zadovoljna. Upam, da bom 
tudi pokojnino dočakala v 
tej poslovalnici.



R a zsta va  naše o b u tve

V okviru letošnje 4. tradicionalne šuštarske nedelje, je bila v petek, 1. septembra, 
odprta razstava obutve naše tovarne v paviljonu NOB.

Razstavo je odprl direktor prodajnega sektorja Janez Bedina, otvoritvi pa so priso
stvovali poleg številnih občanov tudi vodilni delavci naše tovarne in predstavniki družbe- 
nopoldčnih organizacij v naši občini ter predsednik občinske skupščine tov. Marjan Bizjak.

Letošnja razstava je bila odprta tri dni — od petka do nedelje — ljudi pa je bilo 
vse dni dovolj, ki so si z zanimanjem ogledovali naše najnovejše modele.

Razstavo je pripravil naš propagandni oddelek pod vodstvom Saše Ahačiča in seveda 
ob pomoči servisnih služb. Razstavljenih je bilo 90 modelov za sezono jesen-zima 72/73 
in 130 modelov pomlad-poletje 73. Zanimivost letošnje razstave je bil tudi poseben oddelek, 
kjer je bila prikazana čevljarska delavnica iz leta 1903, torej iz leta, ko je nastala naša 
tovarna (prihodnje leto praznujemo 70-letnico).

M o d n a  revija uspela

V okviru razstave naše obutve v paviljonu NOB, je bila tudi modna revija. Trajala 
je vse tri dni, kar je bila odprta razstava in so jo skupno ponovili šestkrat. Obisk je bil 
zelo dober — nad pričakovanji.

Pri modni reviji je sodelovalo podjetje Murka iz Lesc s svojimi manekeni — pet 
manekenk in maneken. Poleg tega je to podjetje prispevalo kompleten material potreben 
za revijo, pomagalo pa je tudi pri sami organizaciji. Modno revijo je spremljal ansambel 
Kivado z Jesenic, napovedovalec pa je bil Zanez Ziherl iz Škofje Loke.

Na modni reviji so prikazali 40 modelov, delno iz kolekcije jesen-zima 72/73 in nekaj 
modelov kolekcije za naslednjo sezono.

Ker je modna revija zelo uspela so se odločili, da jo bodo organizirali tudi ob drugih 
priložnostih in tudi v drugih krajih.

Tudi letos
»šuštarska nedelja« 

-  uspešno !
Za organizacijo Šuštar

šiče nedelje si je Turistič
no društvo kakor tudi 
mi, nabralo že nekaj izku
šenj, zato nam je ta pri
reditev tudi letos dobro 
uspela.

Ker oisem bil neutralen 
opazovalec, moja sodba mo
goče ne bo najbolj objektiv
na, vendar po izjavah drug.h, 
s katerimi sem govoril na 
sam šuštarski praznik ali pa 
tudi kasneje, je bila letošnja 
prireditev do sedaj najbolje 
pripravljena. S tem pa ne 
žalim reči, da ni bilo napak 
in da naslednja ne more biti 
boljša. Prav zaradi tega bi 
želel opozoriti na nakaj bi
stvenih pripomb, katere bo
mo morali po mojem mišlje
nju drugo leto popraviti.

Razstava naših izdelkov je 
bila letos lepo pripravljena 
in razširjena s prodajnimi se
rijami, ki so bile sprejete z 
velikim navdušenjem. Žal pa 
je bilo na reviji pripravljenih 
premalo sedežev in je tako 
večina gledalcv lahko gledala 
samo manekenke, ne pa tudi 
čevljev. Upam, da le-ti niso 
prišli gledat le manekenk, za
to bomo morali prihodnje le
to pripraviti več sedežev.

šuštarski sejem je bil zelo 
obiskan in vrvež nepopisen, 
posebno še zato, ker je bo
roveljska godba, ki je sicer 
zelo dobro igrala, imela ze
lo veliko poslušalcev, Trg 
Svobode prepolovila. Prizade
vanje organizatorja, da na
polni ves trg s stojnicami je

hvale vredno, saj je trg zato 
izgledal res sejemsko. Še lep
še bi bilo, če na trgu ne bi 
bito toiiko stojnic s kičem, 
ki obiskovalce najbolj moti. 
Drugo leto bodo morale trg 
napolniti stojnice s čevlji, 
spominki in morda s teksti
lom, ostalo pa hi po mojem 
mišljenju moralo najti drugo 
mesto. Promet, ki sa ga »Šu
štarji« naredili na tem sejmu 
in gneča, ki je bila okrog 
vseh štantov, mora prisiliti 
naše prodajalce, da povečajo 
število stojnic.

Sprevod starih Šuštarjev in 
narodnih noš se mi zdi pre
skromen, ker ga je težko or
ganizirati v večjem obsegu, 
prav tako pa traja premalo 
časa. Zato bi bilo bolje, da 
bi morda pred novo pošto na 
višjem odru organizirali šu- 
š,tarsko delavnico, kjer bi ob 
primernem ozvočenju večkrat 
na dan prikazali delo v taki 
delavnici, povezano z vsemi 
šaljivimi pogovori in običaji, 
ki so biliv večjih delavnicah. 
Če bd bilo to časovno vskla- 
jeno z modnimi revijami, bi 
bilo zanimanje gotovo zelo 
veliko.

Mislim, da delim mišljenje 
vseh Tržičanov, da to ni več 
praznik in prireditev samo 
čevljarjev in prizadevnih tu
rističnih delavcev, temveč 
vsega Tržiča, zato nam ne 
more biti, vseeno kako bo pri
reditev drugo leto uspela in 
da moramo vsak nekaj pri
spevati k še večji popularno
sti te prireditve, saj s tem 
koristimo nam vsem — Trži
ču in okolici.

Milan Jazbec

Šuštarska nedelja
V parku poleg paviljona NOB je bila v okviru šuštarske 
nedelje tudi kulturna prireditev, na kateri so nastopili tržiški 
instrumentalni in vokalni ansambli. Nastopila pa je tudi 
nekdanja Tržičanka, ki sedaj živi v Mariboru — Zofija Kolar 
s svojo pesmijo: šuštarska nedelja (Zaradi pomanjkanja pro
stora objavljamo le 4 kitice.

Tržičanov tradicionalna želja, 
je šuštarska nedelja, 
katero vsako leto prirede, 
saj njih izdelki, po širnem 

svetu že slove.

V starih časih tedanjih dni, 
ljudem kar na oko so čevlje

zmerili.
Samo pogledal je postavo 
in že uganil je številko pravo.
Tako stari Šuštarji mere so 

jemali,
večkrat zraven šale so zbijali, 
štiri dni v tednu garali so od 

jutra do noči, 
vsi drugi dnevi pa plavi so 

bili.
V gostilnah so se družili 
in pristna vinca pili.

Tudi onkraj meja vedo
ljudje,

da v tovarni Peko, najboljši 
čevlji se dobe. 

Zato Tržičani naj poskrbe, 
da šuštarsko nedeljo obdrže.
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Že v petek popoldne so naš vrli direktor prodaje g. Janez Bedina v 
paviljonu razstavo čevljev odprli. Bodi rečeno tako, kot pravica zahteva: 
Videli smo čevlje za dame, gospode in za deco, pred katerimi se pošten 
človek odkriti mora.

Naj velja bučen živjo klic tudi šefu aranžerske delavnice g. Sašu Ahačiču 
in pomočnicam njegovim, ki so za svoje delo odlično spričevalo dobili. 
Na tem mestu velja iskren bravo klic tudi brhkim gospicam in strumnemu 
kavalirju od firme Murka z bratskih Jesenic, kakor tudi duhovitemu

govorniku in spretnim godbenikom, Id so modele čevljev na predstavi, 
modni reviji imenovani, predstavili. Vse to so budno motrile oči povabljenih 
dam in gospodov, med katerimi so poleg vseh naših vrlih g direktorjev 
tudi drugi jako imenitni gospodje, na čelu s spoštovanim g. županom, 
sedeli.

Drugi dan se je slavje v tvomici »Peko« začelo. Pripeljali so se imentni 
gospodje z vseh koncev mile nam Slovenije, kamor smo pisali, naj 
izvolijo na našo slavnost priti. Predpoldne so si novo zgradbo naše tvornice 
ogledali, popoldne pa so razstavo čevljev in predstavitev čevljev ali modno 
revijo nazvano obiskali.

In tako je napočila nedelja, ko se je imelo še tisto najvažnejše dogoditi. 
Zjutraj sta kar dve bučni godbi vrle Tržičane zbudili. Udje našega 
mestnega godbeniškega društva so opetovano svoje mile goste iz sosednjih 
Borovelj gostili. Na placu bilo je živo, da nikoli tega. Vrli prodajalci 
širom mile nam očetnjave Slovenije so vsak svoj štant postavljati hiteli. 
Med njimi smo nekatere jako imenitne tvrdke uočili, katerih zastopljevalci 
niti štanta dobro postaviti niso utegnili in že so prodajali in streči 
morali.

Tačas se je v Tržiču gvišno večtisočglava množica zbrala. Ljudje so 
barantali .kupovali in se starega reka držali: »Naj bo dan, naj bo noč — 
zmerom na pomoč«, in zato tudi sebi v gostilnah pomagali. Zmerom več 
je tacih bilo, ki so v rokah škmicelj s čevlji držali, se smehljali in

prijetno po pitju dišali, nekateri pa so se tudi po bržolah oblizovali.
Sonce se je že na tretjo nagnilo, ko je huronski bravo klic iz tisočglavega 
Publikuma zadonel. Po cesti je sedem v iskre konje vpreženih voz 
pridrdralo. Na njih pa so s cvetjem ovenčani in v narodne noše oblečeni 
fantje sedeli ter vrle Šuštarje iz Sebenj vozili. Ti so zbijali in dreto 
vlekli, da se jim je s pridnih dlani kar smola cedila (slina se zaradi žeje 
ni mogla).

Tačas je tudi pri paviljonu vse bolj živahno postajalo. Predstavitev ali 
modna revija nazvana se je zadnjikrat ponovila. V parku so se prašiči 
vrteli, oči so se od prišenih slovenskih čevapčičev solzile, litri praznili, vmes 
pa so godci na vso moč svoja godala matrali, plesalci pa svoje družice 
urno vrteli in s petami takt dajali.

Tržiški oketet in gospice Potočnikove so s svojimi milimi glasovi in jako 
ubranim petjem prenekatero oko orosili in gromko odobravanje poželi. 
Iskren bravo!

Pozno v noč se je slavje zavleklo. Ljudje so s srečolovnimi dobitki in 
s pijačo obloženi počasi odhajali domov. Tistim, ki so si malo preobilno 
s pitjem pomagali, smo gorko želeli, da se jim ljubo zdravje kmalu povrne.

In nazadnje (dragi čitatelj, upamo da si soglasen z nami) smo dolžni 
hvalo vsem, ki so šuštarsko slovesnost do konca pripeljati pomagali. Tukaj 
naj bo črno na belem tudi javna pohvala Turističnemu društvu, kakor 
tudi vsem stražmojstrom in požarnim brambovcem izrečena.

Tako si ,dragi čitatelj, zvedel skoraj vse, kar se je na prvi delopust 
v kimovcu v Tržiču zgodilo. Pokladam Ti na srce, da tako velicega slavja 
do naslednjega leta ne bodeš videl. Naj zatorej že na tem mestu za 
takrat iskreno vabilo velja.

Zate, dragi čitatelj, je vse to opazoval in pero sukal
Branko Ivnik



delovne sile O d d e le k 540 — Usnjarna
O tem vprašanju je bilo, 

vsaj posredno, že enkrat go
vora, vendar je še vedno ak
tualno. Zahtevnejši proizvod
ni program običajno zahteva 
tudi večje število delovne 
sile, ki je potrebna za uspeš
no izpolnitev tega programa. 
Povečanje potreb pa nareku
je tudi širjenje stranskih ob
ratov oziroma novih dejavno
sti. Žal vseh teh potreb ni 
mogoče zadostiti z razpolož
ljivo delovno silo iz območja 
tržiške občine, kjer dejansko 
sploh ni na razpolago delov
ne sile. V podobni situaciji se 
nahajajo tudi ostala tržiška 
podjetja, saj je več ali manj 
pri vseh prisotna težnja po 
razširitvi proizvodnje. Ugoto
vitev o pomanjkanju delovne 
sile pa ne velja samo za ob
močje tržiške občine, ampak 
za vso Gorenjsko.

Na osnovi navedenih ugo
tovitev se takorekoč vsako
dnevno srečujemo s težavami 
pri zagotavljanju potrebnega 
števila delavcev, da bi lahko 
zadostili vsem potrebam v 
posameznih obratih in oddel
kih za normalno izpolnjeva
nje nalog, ki jih narekuje 
proizvodni program podjetja. 
Te ugotovitve pa nas ponov
no upozarjajo na to, da ne 
moremo več računati na eks
tenzivno širjenje proizvodnje 
to se pravi, s povečevanjem 
zaposlenih, temveč bomo

morali vse bolj in bolj 
usmerjati nadaljnji razvoj 
podjetja v intenziviranje pro
izvodnje z uvajanjem avto
matizacije tehnologije in hi
trejšim razvojem tistih de
javnosti, ki ne zahtevajo ve
likega števila zaposlenih.

Marjan Markič

Po pripojitvi tovarne Runo 
k naši tovarni, smo tam ure
dili usnjarno za izdelavo sky- 
versa. To je manjši obrat, 
saj je tam zaposlenih le 21 
delavcev, v sami proizvodnji 
pa le 13. Ker je ta obrat ne
koliko odmaknjen od same 
tovarne in verjetno ne naj

bolj poznan našim delavcem, 
poleg tega pa po doseganju 
plana vedno med najboljši
mi, sem se odločil, da ga ne
koliko bolj predstavim. Po- 
govajal sem se z obratovod- 
jem tega obrata s Francem 
Stankom in mojstrico, ki je 
tudi predsednica sveta delov
ne enote — usnjarna Gizelo 
Vrbančič.

V naši usnjarni izdelujejo 
izključno skyvers. Polprede- 
lane surovine dobijo iz ZR 
Nemčije in Belgije, iščejo pa 
še enega dobavitelja, ker ta 
dva ne zmoreta pokrivati 
vseh potreb naše usnjarne.

Osnovna surovina za sky
vers sicer pride iz Nove Ze
landije. Ovčjo kožo primer
no konzervirano pošljejo v 
Nemčijo oz. Belgijo, kjer jo 
predelajo do strojenja. Kožo 
cepijo in spodnji del je irho- 
vina, ki se uporablja za či
ščenje steklovine, zgornji del 
pa je skyvers.

Pri nas se potem skyvers 
dodela po želji kupca v raz
ličnih barvnih niansah, rav
no tako pa za različne na
mene (za podlogo, za stelke, 
v zadnjem času tudi za pod
loge brez nalepljene tkanine).

Problem s surovinami je v 
tem, da prihaja v različnih 
barvnih niansah in tudi v 
kvaliteti se dobavitelji razli- 
kurjejo. Najboljše surovine 
dobimo iz ZR Nemčije.

Skyvers je najbolj kvalitet
na podloga za čevlje. Naše

kapacitete za izdelavo sky- 
versa zadostujejo za našo to
varno in za naše kooperante.

Obrat je že prišel iz začet
niških težav in je že v »či
stih vodah«. Problem so le 
zastareli stroji, saj so vsi 
starejši od 10 let, eden pa je 
celo iz leta 1942. Toda kljub 
temu obrat posluje povsem 
rentabilno, saj so pred pri
četkom proizvodnje predvi
deli 35 proizvodnih delavcev 
za izdelavo 1000 m2 skyversa 
dnevno, sedaj pa ga izdelu
jejo 1300 m2 dnevno z le 13 
proizvodnimi delavci. Vseka
kor bi se pa še občutno po
večala rentabilnost z nabavo 
nekaj novih strojev in del
nim popravilom starih. Ob
rat 540 bi bil v takem pri
meru sposoben zadovoljiti 
potrebam naše tovarne in 
potrebam naših kooperantov, 
ostale pa bi še proste kapa
citete za ostale interesente. 
Lahko pa bi dodelovali tudi 
druge sezonske artikle, kot 
so razni boksi in ševreti.

Poudariti pa je potrebno, 
da se kolektiv usnjarne zelo 
dobro razume med seboj, in 
da tudi to pripomore k do
seganju tako dobrih rezulta
tov, saj redno presegajo plan 
proizvodnje.

Pogrešajo le nekaj manjših 
pomožnih strojev, namesto 
katerih morajo sedaj vlagati 
dosti več fizičnih naporov, 
kar pa se seveda pozna tudi 
pri kvaliteti izdelkov.

Priprave na sezono 
Pomlad - poletje 73

(Nadaljevanje s 1. strani) 
zirali naročila. To name
noma poudarjam, da s ne 
bi ponovilo isto kot v se
danji jesensko-zimski se
zoni, ko zaradi neizpolnje- 
vanja planov v naši proiz
vodnji in zamujanja do
bavnih rokov pri koope
rantih zelo primanjkuje 
jesenske obutve v naših 
prodajalnah, prav tako pa 
niso realizirane izvozne 
obveze.

Napaka iz te sezone se 
nam ne sme ponoviti, zato 
so priprave na novo se
zono temeljitejše, čeprav 
je tudi ta kolekcija zelo 
zehtevna posebno zaradi 
priprave podplatov iz po- 
lyuretana in velikega šte
vila preoblečenih platojev 
pri ženski obutvi, za kar 
nam v sekalnici primanj
kuje ljudi.

Konferenco poslovodij 
smo poleg temeljitega se
znanjanja z novo kolekci
jo izkoristili tudi za obrav
navanje tekoče problema
tike, posebno napak, ki so 
se pojavile v letošnji po- 
mladansko-poietni sezoni,
da se le-te ne bi ponavlja
le. Ponovna so bile na 
tapeti reklamacije, od ka
terih so najpogostejše še 
vedno zaradi odlepljanja 
podplatov. Ali tega proble
ma res ne znamo rešiti?

Kot vidite, naročila so 
tu, na nas je, da se spo
primemo z vsemi proble
mi, ki jih prinaša nova 
kolekcija. Prepričan pa 
sem, da se bomo dobro 
pripravili na start in pro
izvodnjo, če bo vsak na 
svojem področju izvršil 
sprejete obveze.

Milan Jazbec

Alkoholizem Je 
velik problem

Alkoholizem je bil kot 
socialnomedicinski problem 
predmet številnih razprav v 
zadnjih petdesetih letih. Kljub 
temu še danes gledajo na al
koholizem predvsem kot na 
moralni problem, in to celo 
medicinski in socialni delav
ci. Nekako v zadnjih 50 letih, 
pa je čutiti prizadevanje, da 
bi gledali na alkoholizem 
predvsem z medicinske plati, 
moralno plat pa čedalje bolj 
opuščajo.

Po drugi svetovni vojni se 
je začel silen razvoj alkoho- 
logije. Zanimanje za alkoho
lizem verjetno ne spodbuja 
samo povečano strokovno za
nimanje za socialnomedicin- 
sko problematiko po drugi 
svetovni vojni, temveč dej
stvo, da alkoholizem prido
biva v povojnih časih pose
ben pomen spričo velikega 
napredka motorizacije in po
večane industrializacije v ve
čini držav. Danes nd več mo
goče zvračati odgovornosti na 
nekakšne moralne ali etične 
pojme. Alkoholizem se spre
minja v socialno-mednicinski 
problem in ker so prav dolo
čeni vidiki alkohologije zbu
dili posebno zanimanje razis
kovalcev, bo mogoče zanimi
vo, da opišemo nekatere iz
med njih.

V literaturi trudijo, da na 
svetu živi najmanj 30 milijo
nov alkoholikov. To število 
postane še pomembnejše, če 
upoštevamo, da alkoholizem 
ni bolezen samo enega člove
ka, temveč da zaradi alkoho
lizma enega člana družine 
obolevajo oziroma trpijo tudi 
člani njegove naj bližje druži
ne. Pred desetimi leti so izšla 
dela, ki trdijo, da je alkoholi
kov verjetno precej več in da 
jih je med odraslimi moškimi 
okoli 10 %. Ker je srednja 
starost alkoholkov, zdravlje
nih v stacionarnih psihiatrič
nih ustanovah okoli 40 let, je 
torej alkoholik, ki že potre
buje psihiatrično zdravljenje, 
še vedno v najproduktivnejši 
življenjski dobi. Od teh pa se 
jasno loči skupina starejših 
alkoholikov; ti so ponavadi 
bolniki, ki so v starosti ostali 
zapuščeni, sami, upokojeni 
ipd. in ki so v depresivnem 
razpoloženju zaradi takšnega 
stanja začeli piti. S klinične
ga stališča je zanimivo, da 
ima ta skupina sorazmerno 
dobro prognozo.

Pred nekaj leti so na Hrvat- 
skem tudi proučevali razšir
jenost alkoholizma med nepo
srednimi proizvajalci v nekaj 
večjih delovnih organizacijah. 
Po dobljenih podatkih mora

mo pričakovati, da boleha za 
alkoholizmom 15 % moških 
neposrednih proizvajalcev 
med 20 in 50 letom in da na
daljnjih 15 % ljudi pije čez 
mero.

Veliko se govori o ekonom
skem in družbenem pome
nu alkoholizma. Natančnejših 
proučevanj, ki bi jasno pri
kazala problem z vsemi eko
nomskimi in socialnimi raz
sežnostmi, zaenkrat ni. To 
pa zategadelj, ker ima družba 
nasproti alkoholikom in upo
rabi alkoholnih pijač bolj 
čustveno, kot pa razumsko 
stališče. Čeprav razumsko 
skoraj povsod sprejemajo, da 
je uporaba alkoholnih pijač 
škodljiva in da alkoholik ni
česar koristnega ne prispeva 
k človekovemu zdravju, vse
eno v večini držav čustveno 
branijo uporabo alkoholnih 
pijač, kakor tudi pomen nji
hovega izdelovanja in proda
je za narodno gospodarstvo. 
Zaradi tega so strokovnjaki 
predlagali tudi posamezne go
spodarske vidike porabe alko
holnih pijač in dobili zelo 
zanimive rezultate. Stroški 
zdravljenja, socialne dajatve 
in druga škoda za skupnost 
so pri vsakem posameznem 
primeru kroničnega alkoholiz
ma zelo veliki. Poleg bolniš
ničnih stroškov, bi morali 
upoštevati tudi socialne da
jatve za alkoholika in člane 
njegove družine, izgubo, ker 
ne prihaja na delo, nadome
stilo za čas alkoholikovega 
bolezenskega dopusta, njego

vo splošno zmanjšano pro
duktivnost itd. Po približnih 
računih moremo izračunati, 
da uspešno zdravljeni alkoho
lik stane skupaj okrog 5 sta
rih milijonov.

Posebno zanimivo je vpra
šanje, ali ima skupnost od 
izdelave in porabe alkoholnih 
pijač kako korist. O tem go
vore v vseh državah, mnogo 
pišejo v literaturi in na tem 
temelji tudi gospodarska pro
paganda za izdelavo in pora
bo alkoholnih pijač. Pri nas 
se alkoholne pijače propagi
rajo tudi v mladinskih časo
pisih. Razumljivo je, da na
rodnega gospodarstva čez noč 
ni mogoče presnovati tako, 
da bi preprosto prenehali iz
delovati in uživati alkoholne 
pijače. Ne govorimo o prohi
biciji, temveč o potrebi, da 
bi družba nekako nadzorova
la porabo alkoholnih pijač, s 
čimer bi se izognili številnim 
nesmiselnim pojavom. Gospo
darstveniki in socialni medi- 
cinci bi se lahko sporazumeli, 
kot so se sporazumeli v ne
katerih drugih državah, kjer 
iz davka na alkoholne pijače 
financirajo preprečevanje in 
zdravljenje alkoholizma in 
kire sta poraba in izdelava 
alkoholnih pijač odvisna od 
razširjenosti alkoholizma.

V zadnjem času tudi zdrav
ljenje alkoholizma zavzema 
vse večie dimenziie in dosega 
tudi precejšnje uspehe. Alko
holike lahko zdravimo z bio
loškimi metodami (vitamini, 
kemične internacije, sedativi),

ki predvsem omogočajo po
miritev in ureditev bolnika, 
tako da z njim hitreje dose
žemo stik ter olajšujemo na
daljnje psihoterapevtično in 
socioterapevtično zdravljenje. 
Kljub velikanski pomoči so
dobne farmakoterapije, se da
nes vseeno na splošno strinja
jo, da so najbolj pomembne 
razne metode psihološkega in 
socioterapevtičnega zdravlje
nja alkoholizma, zato jih v 
večini primerov tudi izvajajo. 
Od vseh teh metod je pri nas 
najbolj razširjena metoda 
klubov zdravljenih alkoholi
kov. Vsi klubi delajo po na
čelu aktivnega vključevanja 
bolnika in članov njegove 
družine v terapevtično doga
janje. Od alkoholika se zah
teva, da med zdravljenjem 
opravi izpit iz alkoholizma. 
Delo v klubu poteka po na
činu terapevtične skupnosti. 
V njej so alkoholiki, člani 
njegove družine in člani stro
kovne skupine, ki po načelih 
samoupravljanja zdravijo in 
ponovno usposabljajo alkoho
lika.

Alkoholizem v svetu in pri 
nas je vedno hujši problem, 
kot so mislili še do nedavna; 
v navadni patologiji postaja 
bolezen številka dve ali tri. 
Dabi dosegli uspeh pri zdrav
ljenju, je nujno potrebno ak
tivirati alkoholika pri tera- 
pevtičnem procesu. V tem po
gledu so se klubi zdravljenih 
alkoholikov izkazali za zelo 
uspešne. dr. Oto Kikel



Novinarska konferenca Gostje so si ogledali tovarno

V soboto, 2. septembra zjutraj, pred prihodom gostov v našo tovarno, 
je bila v prostorih učilnice novinarska konferenca, katere so se udeležili 
novinarji radia, televizije in tiska. Njihov obisk je imel namen — da 
seznanijo javnost z uspehi naše tovarne v času, ko zaključujemo z rekon
strukcijo tovarne. Naši vodilni delavci in strokovnjaki so jih seznanili z 
uspehi in problemi naše tovarne, kd kljub splošnim težavam čevljarske 
industrije zaradi nenehne dražitve surovin, dosegamo lepe uspehe in neli
kvidnosti ne poznamo.

V soboto, 2. septembra, je bil v naši tovarni sprejem gostov — med 
njimi so bili predstavniki družbenega in političnega življenja v naši občini 
in predstavniki slovenske čevljarske in usnjarske industrije. Naši vodilni 
delavci so jih seznanili z uspehi, ki jih je dosegel naš kolektiv v zadnjem 
času. Sprejem, ki je bil v okviru šuštarske nedelje, je bil v času, ko v 
tovarni zaključujemo z rekonstrukcijo, ko smo zgradili nove proizvodne, 
skladiščne in poslovne prostore ter kupili opremo, katere vrednost dosega 
več milijard starih dinarjev. Gostje so si nato ogledali tovarno, po kosilu 
v hotelu Pošta, pa še modno revijo naše obutve pred paviljonom NOB.

Namen in rezultati ankete 
o koriščenju kolektivnega 

dopusta zaposlenih
Proizvodni proces v naši delovni organizaciji zahteva, 
da koristimo dopust kolektivno. Do sedaj smo ga 
koristili enkratno in sicer poleti. Ker so bili razni 
predlogi o drugačni razporeditvi dopusta, nas je za
nimalo, kaj o tem meni večina zaposlenih.

Proizvodnja 
v avgustu

Zakaj delo v prostih sobotah?
Tudi v mesecu avgustu ni bil izpolnjen plan proiz
vodnje obutve, saj je bilo le-te izdelane 190.737 parov, 
kar je 5 % manj, kot je bilo predvideno. Po posamez
nih delovnih enotah pa je izpolnjevanje plana prika
zano v tabeli:

Prav zato smo izvedli an
keto o koriščenju kolektivne
ga dopusta. Naša želja je bi
la, da bi dobili mnenje vseh 
zaposlenih, torej da bi v an
keti sodelovali vsi člani de
lovne skupnosti. Ker je bil 
rok za rezultate kratek, nam 
to ni popolnoma uspelo. 
Kljub temu pa mislim, da 
smo lahko zadovoljni, kajti 
od cca 1900 zaposlenih v to
varni, je bil anketiran 1701 
delavec.

Glavni namen ankete je bil 
»ugotoviti, koliko zaposlenih 
je za deljen kolektivni do
pust in v katerem obdobju 
bi najraje koristili drugi del 
le-tega«. Pa ne samo to. Da 
bi dopust dosegel svoj na
men — v času kolektivnega 
dopusta naj čimveč zaposle. 
nih res uživa dopust, nas je 
zanimalo tudi, od česa je od
visen način preživljanja do
pusta, zakaj določeno število 
ljudi preživi dopust doma, 
kdaj zaposleni največ oz. naj
raje koristijo dopust, če ga 
imajo več kot pa kolektivne
ga . . .

Mislim, da po navedeni in
terpretaciji namena ankete, 
lahko preidem na najzanimi
vejše oz. najvažnejše rezul
tate, do katerih so prišli po 
obdelavi vseh vprašalnikov v 
ERC-ju.

1701 anketiranega jih je 794 
preživelo dopust doma in 795

izven doma, medtem ko jih 
112 dopusta še ni koristilo 
ali ni imelo pravico do dopu
sta. Odstotek anketiranih, ki 
so preživeli dopust doma, ra
ste s starostjo. Tako je pre
živelo dopust doma 34,0% 
anketiranih v starosti od 15 
do 18 let in kar 65,2% v sta
rosti nad 50 let. Izven doma 
je preživelo dopust 48,5 % 
anketiranih v starosti od 15 
do 18 let in samo 32,6% v 
starosti nad 50 let. Največ 
anketiranih je preživelo do
pust izven doma v starosti 
od 25 do 40 let in sicer 49,5 
odstotka. Doma je preživelo 
dopust procentualno več mo
ških kot žensk.

In kako je odvisno preživ
ljanje dopusta od stanu? Do
ma je bilo 37,0% samskih,

51,5% poročenih in 50% vdo. 
velih in razvezanih.

Rezultati ankete kažejo na 
veliko odvisnost med izobraz
bo, ki se zahteva za določeno 
delovno mesto in preživlja
njem dopusta. Tako odstotek 
anketiranih, ki so preživeli 
dopust doma, pada od 48,9%
— zaposleni na nekvalificira
nih in polkvalificiranih delov
nih mestih do 16,7 % — zapo
sleni na delovnih mestih, 
kjer se zahteva visokošolska 
izobrazba.

Omenjeni rezultati so ne
dvomno v povezavi z višino 
dohodka na družinskega čla. 
na, ki je zelo važen, če ne 
najvažnejši dejavnik pri na
črtovanju dopusta. Sicer pa 
je to najbolje razvidno iz ta
bele, kjer je prikazana odvis
nost med dohodkom na dru
žinskega člana in preživlja
njem dopusta. Tako je v pr
vem dohodkovnem razredu 
preživelo dopust izven doma 
najmanj anketiranih — 9 
(17,3%) v zadnjem pa največ
-  25 (60,9%).

Delovna enota % izp. plana
510 — sek a ln ica  93
511 — izd . zg . d e lo v  115
512 — izd . zg . d e lo v  94
515 —  izd . zg . d e lo v  81
520 — m o n ta žn i od d . 93
521 — m o n ta žn i od d . 102
522 — m o n ta žn i od d . 90
523 — m o n ta žn i od d . 93
524 — m o n ta žn i o d d . 96
528 — v u lk a n iza c ija  100
530 — p la stik a  82
531 — g u m a m a  72
532 — p o lu re ta n  105
540 — u sn ja rn a  126

Ozko grlo pri proizvodnji 
obutve je bila v avgustu še 
vedno sekalnica, vendar pa 
se je tudi zaloga zgornjih 
delov zmanjšala, tako da je 
vzrok zastojev v montažnih 
oddelkih, v septembru, že po
manjkanje zgornjih delov. Iz. 
polnjevanje plana proizvod
nje v naslednjih mesecih je 
torej odvisno predvsem od 
zadostne količine zgornjih 
delov, to pa bo mogoče le z 
delom v podaljšanem delov
nem času ter delom v prostih 
sobotah.

Zakaj delo v prostih sobo
tah? Zakaj ni proizvodnja ta
ko planirana, da bi bile eno
te enako obremenjene? Taka 
in podobna vprašanja se po. 
javljajo ob odločitvah, da 
mora enota v soboto delati. 
Eden glavnih vzrokov za to 
je pač naš proizvodni pro
gram, kateri pa je zopet po
gojen z modo doma in v sve
tu. Po vloženem delu se bi

stveno razlikujejo čevlji za 
sezono pomlad — poletje od 
čevljev za jesen — zima, ena
ko pa se razlikujejo tudi po 
času prodaje.

Zaradi čim manjše vezave 
sredstev pa je interes nas 
vseh, da je pot čevlja od ma
teriala do potrošnika čim 
krajša, to pa je mogoče le, 
če ga proizvajamo takrat, ko 
ga bo potrošnik potreboval, 
z drugimi besedami pri pla
niranju upoštevati zahteve 
tržišča.

Glavni del razlike v vlože
nem delu med zimskimi in 
letnimi čevlji pa odpade na 
zgornji del, zato so tudi tu 
velika nihanja potrebnih ka
pacitet, razpoložljive kapaci
tete pa so skozi vse leto ena
ke. Ob izpolnjevanju plana 
bi nam v poprečju sedanje 
kapacitete zgornjih delov za
dovoljevale potrebe, podatki 
za nekaj mesecev nazaj pa 
kažejo, da plan ni bil izpol
njen, kar je tudi eden od 
vzrokov za sedanje pomanj
kanje teh polizdelkov.

Kot nujna posledica neiz
polnjenega plana, pa so tudi 
neizpolnjeni dobavni roki, ter 
vsled tega manjša prodaja na 
domačem trgu in velike teža
ve pri izvozu. Vsaj delno se 
bo ta izpad lahko nadoknadil 
z delom v prostih sobotah, za
to mislim, da bodo člani de
lovne skupnosti to odločitev 
razumeli.

France Grašič

Poprečni dohodek 
na družinskega člana doma izven

doma ostalo skupaj

do 500,00 din 37 9 6 52
od 500,01 — 750,00 din ,141 96 6 243
od 750,01 — 1000,00 din 262 258 36 556
od 1000,01 — 1250,00 din 172 204 21 397
od 1250,01 — 1500,00 din 92 110 16 218
od 1500,01 — 1750,00 din 46 55 5 106
od 1750,01 — 2000,00 din 23 31 3 57
od 2000,01 din dalje 15 25 1 41
napačni podatki 6 7 18 31

S k u p a j 794 795 112 1701

(Nadalj. na zadnji strani)
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Tokrat smo prejeli v uredništvu 67 križank. Pri žrebanju 
je pomagala Alenka Änderte iz fanančnega sektorja. Izžrebani 
so bili naslednji reševalci:

1. nagrada 50 din Marjan Kogoj — Trg svobode 28
2. nagrada 30 din Darinka Žunič — Peko Gornja Radgona
3. nagrada 30 din Mira Tepina — telefonska centrala
4. nagrada 10 din Anton Podgoršek — tiskarna
5. nagrada 10 din Lojzka Bohinc — prodajni oddelek 
Rešitve današnje križanke pošljite v uredništvo do 20. 10.

Prišli — odšli

Nam en in . . .

VSTOPI DELAVCEV 
od 24. 8. do 27. 9. 1972

v sekalnico: Podrekar Majda, 
Zagoršeik Irena, Pemuš Irma, 
Gaberc Igor
v izdelavo zg. delov 511: Pivk 
Ana
v izdelavo zg. delov 512: D o
berlet Ana
v izdelavo zg. delov 515: Ho
čevar Frančiška, Brundič 
Majda, Medved Hedvika 
v lepljeno izdelavo II: Kra
mar Ferdinand 
v lepljeno izdelavo III: Škuf
ca Marjeta, Jerala Mirko 
v plastiko: Subotič Mladen, 
Gliha Bojan, Kališnik Cveta- 
na, Štirn Sonja 
Markun Frančiška, Dolenc

v gumamo: Kurdi j a Nikola, 
Zvonko, Pemuš Janez, Šlibar 
Marjan, Jančič Stanislava, 
Hrkalovič Djuro 
v polyuretan: Zupan Ana 
v usnjamo: Švab Pavla, Pe- 
treš Veselko
v kartonažo: Mali Helena,
Stullar Zdenka, Predovnik Ol
ga
v nabavni sektor: Slapar Vin
ko, Valjavec Ivan 
v transport: Plantan Marjan 
v tehnični sektor: Zech Mar
jeta
v prodajni sektor: Šter Boris, 
Skalar Josip
v mehanično delavnico: Ko
der Franc, Jenkode Matevž, 
Železnikar Bojan

IZSTOPI DELAVCEV 
od 24. 8. do 27. 9. 1972 

sporazumno prenehanje dela:
Seifert Irena, Mlinar Bogo
mir, Godejša Branko, Husač 
Marija, Marin Marjan, Lazar 
Marjan
samovoljna zapustitev dela:
Meglič Stanislava, Meglič Jo
žef, Levačič Milka, Mlakar 
Nada
upokojitev: Panjtar Ivana 
prenehanje dela za določen 
čas: Rozman Franc

ZAHVALA
Ob tragični izgubi naše 

drage mamice, žene, hčer
ke in sestre Anice Flor 
jančič se iskreno zahvalju
jemo za sočustvovanje, 
upravi podjetje, sindikal
ni podrunžici ter oddelku 
512 za poklojene vence ter 
denarno pomoč. Obenem 
pa se zahvaljujemo vsem, 
k; so jo spremili na njeni 
zadnji poti in za izrečene 
poslovilne besede.

družine Florjančič 
Markovič in Slapar

(Nadaljevanje s 7. strani)
In kakšne vzroke je naved.

lo 794 anketiranih, ki so do
pust preživeli doma?
— doma se najbolj odpoč. 132
— popravilo stanovanja 130
— delo na polju 35
— bolezen 68
— majhni otdoci 102
— doma se najm. potroši 184
— ostali vzroki 143

Od navedenih vzrokov so 
najbolj razumljivi in hkrati 
tudi ustrezajo namenu dopu
sta odgovori 132 anketiranih, 
ki so bili med kolektivnim 
dopustom doma zato, ker se 
tako najbolj odpočije. Ob 
184 odgovorih »doma se na»j- 
manj potroši«, pa velja po
vedati, da je regres namen
ski in da je za uspešno delo 
na delovnem mestu in za do. 
bro počutje pomembno, da se 
vsaj enkrat letno dobro spo
čijemo in si naberemo novih 
moči.

Na preživljanje dopusta 
vpliva več ali manj tudi last

ništvo zemlje. Tako je bilo 
od 236 anketiranih, ki so last
niki (oni ali njihovi družin
ski člani) zemlje na dopustu 
izven doma 35,6 % od 1435 
anketiranih, ki niso lastniki 
zemlje pa 48,7% zaposelnih.

In kaiko so se ankatiranci 
odločli glede enkratnega in 
deljenega dopusta? Za en
kratno koričenje letnega do
pusta se zavzema 880 zaposle
nih, za deljeno pa manj, to 
je 814. Od tistih, ki so se od
ločili za deljen dopust, se jih 
največ zavzema za koriščenje 
drugega dela dopusta v jese
ni — 312, za zimo — 249, za 
poletje 199, najmanj pa za pa- 
mlad — le 52.

Omenim naj samo to, da so 
se za deljen kolektivni do
pust zavzemali več samski in 
razvezani kot poročeni in 
vdoveli, več ženske kot mo
ški in več mlajši kot starejši. 
Vse pa je nedvomno poveza
no z načinom preživljanja do
pusta.

Mari Frelih


